
اقتصادی

حاجی بابایی: برخی حقوق 70 میلیون تومانی را 
حق خود می دانند

کوتاه اقتصادی
آمار بانک مرکزی نشان داد

کاهش شدید بودجه عمرانی و جهش 
هزینه های جاری یک سال پس از برجام

دولت یازدهم در سال 95، رکورد هزینه های جاری را زده و از سوی 
دیگر، پرداخت های عمرانی را به حداقل تاریخی خود رسانده است.

به گزارش مشرق، در سال 95 با وجود ادعای رفع تحریم ها و دسترسی ایران 
به دلارهای بلوکه شــده نفتی، بدترین عملکرد دولت در تخصیص بودجه عمرانی 
رقم خورده است. بر اساس آمار بانک مرکزی،  دولت یازدهم در 9 ماهه اول امسال 
140 هزار میلیارد تومان صرف هزینه های جاری کرده که 26 درصد بیشتر از رقم 
مدت مشابه سال 94 است. در مقابل، وضع پرداخت های عمرانی در سال جاری، 
فاجعه بار بوده به طوری که در 9 ماهه اول امســال فقط 15800 میلیارد تومان 
اعتبار به طرح های عمرانی تخصیص پیدا کرده است. این رقم در مقایسه با بودجه 

عمرانی پرداخت شده در 9 ماهه اول سال گذشته، 22 درصد نزول کرده است.
درصد تحقق بودجه عمرانی در 9 ماهه اول امسال به 36 درصد رسیده است؛ 
چرا که بودجه مصوب عمرانی 43/5 هزار میلیارد تومان بوده که فقط 15/8 هزار 
میلیارد تومان آن محقق شده است. از ابتدای دولت نهم در سال 1384 تاکنون، 
تحقق 36 درصدی بودجه عمرانی در سال جاری بدترین عملکرد محسوب می شود.

در ســال 1391 با وجود آغاز شــدیدترین تحریم های اقتصادی علیه کشور، 
میزان تحقق بودجه عمرانی به 39 درصد رسید.

اما در ســال جاری که دولت ادعای رفع تحریم ها بــا اجرای برجام را دارد، 
تخصیص بودجه به طرح های عمرانی فاجعه بار بوده است.

مشــخص نیست چرا از گشــایش های مورد ادعا درباره برجام، هیچ ردی در 
بودجه عمرانی دیده نمی شود. به نظر می رسد اندک پولی که از اجرای برجام به 

دست دولت رسیده، تماما صرف هزینه های جاری شده است.

واردات 600 هزار تن پرتقال 
از ترکیه

رئیس اتحادیه گوشت گوســفندی گفت: به دلیل افزایش قیمت 10 
هزار تومانی گوشت گوسفندی طی مدت اخیر تقاضا برای خرید آن 30 

درصد کاهش یافته است.
علیرضا ملکی در گفت وگو با نسیم آنلاین، افزود: البته این کاهش مصرف تنها 
در حوزه گوشــت گوسفندی نبوده بلکه کاهش مصرف در تمامی حوزه های بازار 

بوده زیرا مردم توان خریدشان کمتر شده است.
وی همچنین اضافه کرد: تغییری در قیمت گوشــت گوسفندی ایجاد نشده 
و فعلا قیمت آن برای مغازه دار بین 35 و 36 هزار تومان اســت و برای عرضه به 

مشتری نیز بین 38 تا 39 هزار تومان است.
رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی تصریح کرد: بدون شک یکی از مهم ترین 
دلایل گرانی گوشــت قرمز کمبود این ماده غذایی در بازار بوده اســت و بنابراین 

ستاد تنظیم بازار برنامه ریزی کرده است تا تجار بتوانند واردات داشته باشند.
ملکی گفت: قرار است که واردات گوشت قرمز از استرالیا و آسیای میانه انجام 
شود که اگر این واردات صورت بگیرد بسته به میزان این گوشت وارداتی قیمت آن 

در بازار تغییر کرده و احتمال کاهش قیمت آن وجود خواهد داشت.

برخی افراد با فشــار به وزارت جهاد کشاورزی، قصد دارند 
هزار تن پرتقال خریداری شده از ترکیه را وارد کشور کنند.  600

به گزارش خبرگزاری تسنیم، بعد از اینکه این خبرگزاری خبر اجازه 
واردات 100 هزار تن پرتقال برای تنظیم بازار شب عید در کنار محصول 
داخلی، توســط ســتاد تنظیم بازار را مطرح کرد، مطلع شــدیم حدود 
هزارتن مرکبات توسط برخی افراد خاص در ترکیه خریداری شده   600
و این افراد قصد دارند تا با فضاســازی و فشــار بر وزارت جهاد کشاورزی 

شرایط واردات این محموله را فراهم کنند.
100 هزار تن پرتقالی که توسط دولت وارد می شود قرار است بدون 
در نظر گرفتن قیمت در بازار یا ســود احتمالی به نرخ مصوب به صورت 
کنترل شده در کانال های مورد نظر برای تنظیم بازار توزیع شود اما بر توزیع 
مرکباتی که قرار است از مرکز ترکیه وارد شود نظارتی وجود نخواهد داشت.

بنابراین گزارش میزان تولید پرتقال در کشور بیش از سه میلیون تن 
است و وزارت جهاد کشاورزی به عنوان متولی تولید و تنظیم بازار بارها 
اعلام کرده بود برای تنظیم بازار شــب عید نیازی به واردات وجود ندارد 
و این تقاضا بر اســاس افزایش تولید 30 درصدی در ســال جاری تامین 
می شــود، اما ســتاد تنظیم بازار مقرر کرده است که 100 هزار تن برای 

این ایام وارد شود.
درباره واردات این حجم پرتقال که قصد ورود آن به کشــور توســط 
بخش خصوصی وجود دارد، مطرح اســت که قسمتی از این محصولات 

یخ زده هستند.
گفتنی اســت که در سال های گذشته نیز به دلیل واردات مرکبات و 
توزیع این محصولات در کنار تولید داخلی باعث فساد بخشی از مرکبات 
باغداران در ماه های فروردین و اردیبهشت شد و محصولات آنها به فروش 

نرسید.

* رئیس خانــه صنعت، معــدن و تجارت ایران گفت: قصد ســیاه نمایی 
نداریم اما وضعیت رکود بازار اصلًا خوب نیســت. واحدها نمی توانند در 
این شرایط به فعالیت اقتصادی بپردازند.سیدعبدالوهاب سهل آبادی در 
گفت و گو با تســنیم، با اشاره به اینکه در حال حاضر رشد بخش صنعت 
بدون احتســاب نفت فقط 2 درصد است، اظهارداشت: دولت قرار بود 5 
درصد از بهره تسهیلات 16 هزار میلیاردی را به تولیدکنندگان پرداخت 
کند اما متأسفانه این موضوع اجرایی نشد.وی با اعلام اینکه کارخانه پلی 
اکریل اصفهان با 2 هزار کارگر در حال تعطیل شــدن است، گفت: امروز 
حتی پول تولیدکنندگان که در بانک ها اســت ارزش واقعی خود را ندارد 
و سیستم بانکی هم کمبود منابع را بهانه کرده و حاضر به ارائه تسهیلات 
نیســت در این شــرایط کدام واحد تولیدی می تواند مقاومت کرده و به 

فعالیت اقتصادی بپردازد.
* رئیس اتحادیه میوه و تره بار پیش بینی کرد نرخ میوه، سبزی و 
صیفی که در یک هفته گذشته به دلیل بارش شش روزه باران و 
توقف ورود این محصولات از جنوب کشور افزایش یافته است از 
روز سه شنبه دوباره به نرخ قبلی خود بر گردد.حسین مهاجران 
در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران پویا در پاسخ به این سؤال که چرا 
قیمت میوه و صیفی در یک هفته اخیر در بازار افزایش یافته است 
اظهار کرد: به مدت 6 روز در خوزستان و هرمزگان و بلوچستان 
که محل تأمین محصولات زمستانه کدو، گوجه فرنگی، فلفل دلمه، 
لوبیا سبز، کاهو و سبزیجات و نارنگی و پرتقال است باران آمده و 
کشاورزان و باغداران برای چیدن محصول به مشکل خورده بودند. 
باغداران و کشاورزان از دیروز و با توجه به شرایط مناسب جوی 
دوباره شروع به چیدن محصولات خود کرده اند و باعرضه آنها به 
بازار از روز سه شنبه وضعیت عرضه میوه و سبزی عادی می شود.

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابراتی 
پیروزی، شهید قدوسی، شــهید حکمت شعار، شهرستان قدس، شهید 
محســنیان از تاریخ دوم اسفندماه آغاز می شود.به گزارش روابط عمومی 
مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین 
در مرکــز مخابرات پیروزی با پیش شــماره های 3660، 3325، 3378، 
3379، 3330 الی 3336 در محدوده خیابان های شهید دریاباری، شهید 
نجار محمودی، شهید بستان منش و در مرکز مخابرات شهید قدوسی با 
پیش شــماره های 2222، 2225 الی 2227، 2290 الی 2292، 2670، 
2664، 2640 الی 2642 در محدوده خیابان های میرداماد، نفت جنوبی، 
تابان شــرقی و در مرکز مخابرات شهید حکمت شعار با پیش شماره های 
7709،7713، 7718 الی 7721، 7724، 7744، 7745، 7780، 7789، 
7749 در محدوده خیابان های لاله 2، 15 شــرقی، 16 شــرقی، دلاوران 
شمالی، 14 شرقی، تکاوران شمالی و در مرکز مخابرات شهرستان قدس 
با پیش شماره های 4681 الی 4689 در محدوده شهر قدس، شهرستان 
هفت جوی، بلوار اصلی هفت جوی، طالقانی و مطهری به مدت 72 ساعت با 
اختلال همراه است.براساس همین گزارش با اجرای عملیات کابل برگردان 
ارتباط دیتای مشترکین در مرکز مخابرات شهید محسنیان از ساعت 2 

بامداد به مدت 4 ساعت دچار اختلال می شود.
* مدیرکل گمرک شــهید باهنر بندرعباس با اشاره به اعتراض 
واردکنندگان به ایجاد انحصار نمایندگیها در واردات خودرو گفت: 
مشکلات موجود به سامانه جدید ثبت سفارش مرتبط است.رضایی 
گفت : برخی واردکنندگان با وجود اینکه مجوز از نمایندگی های 
مجاز هم داشتند، اما در سامانه جامع امور گمرکی ثبت سفارش 
آنها کامل )نوع کالا( دیده نمی شــود که این مشــکل مربوط به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت می باشد. با این وجود و با در نظر 
گرفتن روزهای پایانی سال با اخذ تعهد و قطع مرور زمان ترخیص 
خودروهای وارداتی از گمرک صورت گرفته است.در برخی موارد 
هم برای ترخیص خودروهای وارداتی با وجود مشکل در سیستم 
ثبتارش ،شاهد هستیم که واردکنندگان مجوز ثبت سفارش هم 
اخذ کرده اند، اما به دلیل عدم بارگذاری مجوز ثبت ســفارش در 
سامانه جامع امور گمرکی توسط سیستم ثبتارش و عدم رؤیت 
کامل آن توسط صاحبان کالا، اظهارکنندگان نمی توانند خودروهای 
وارداتی را اظهار کنند که این هم مربوط به سامانه گمرک نمی باشد.

درعین حال برخی از نمایندگی های خودروهای خارجی اقدام به 
پیش فروش خودرو کرده و با سررسید زمان تحویل به دلیل ناتوانی 
در پرداخت حقوق و عوارض گمرکی امکان ترخیص این خودروها 
را ندارند و ســعی می کنند با مطرح کردن مشکل در ترخیص ، 

بدقولی ها و مشکلات مالی خود را اینگونه توجیه نمایند.

مصوبه اخیر دولت خلاف صریح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز است
محمدعلی پورمختار:

قیمت بازارنوع سکه
1/193/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

640/000نیم سکه
341/000ربع سکه

217/000گرمی
114/942هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3790دلار
4212یورو
4810پوند

1064لیر ترکیه
1055درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه 4
دوشنبه ۲ اسفند ۱۳۹۵ 

۲۲ جمادی الاول ۱4۳۸ - شماره ۲۱۵۶۷

تلفیق  رئیس کمیســیون 
بودجه مجلس با اشاره به تلاش 
برای  ششم  برنامه  در  مجلس 
کم کردن اختلاف سطح حقوق ها 
برخی  گفت:  10 درصد،  زیر  به 
می گویند، اگر 70 میلیون تومان 
حقوق می گیریم، حقمان است! 
در  بابایی  حمیدرضا حاجــی 
یک برنامــه تلویزیونی از کارهای 
اساسی که در تدوین برنامه ششم 
انجام شــده این گونه یاد کرد که 
سیاســت های کلــی را کنار هم 
گذاشتیم و به سمت قانون گذاری 
پیش رفتیم، زیرا دریافتیم که دولت 

باید جلوی بی عدالتی را بگیرد.
به گزارش صداوسیما، وی ادامه 
داد: در کشور گروهی هستند که 
تحت پوشــش کمیته امــداد یا 
بهزیســتی هستند و سقف حقوق 
دریافتیشان از این مراکز 80 هزار 

تومان است.
ایــن نماینده مجلــس افزود: 
بر اســاس سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی وضع معیشــت این افراد 
وخیــم شناســایی شــده و باید 
مورد حمایت قــرار گیرند، باید از 
استفاده های بی مورد پرهیز کنیم، 
تا به همه اقشــار کشور رسیدگی 
شود که به اشتغال و درآمد برسند.
حاجی بابایی از دیگر اقدامات 

انجام شده در تدوین سیاست های 
اقتصاد مقاومتی به یکسان سازی 
حقوق بگیران متوسط اشاره کرد و 
گفت: در نظر داریم، تا پایان برنامه 
پنج ساله اختلاف حقوق این سطح 

را به کمتر از 10 درصد برسانیم.
وی با بیان اینکه هزاران مدیر 
داریم که حقوق متعارف می گیرند، 
بیان کرد: برای اینکه شفافیت در 
کشــور، قوت در نظــارت و ارتقا 
آگاهی مردم حاصل شود، حقوق 
مدیران را شــفافانه برای مردم از 
طریق ســامانه ای مشــخص بیان 
خواهیم کرد، از ویژگی های برنامه 
ششــم توسعه این اســت که اگر 
کسی قانون را اجرا نکرد، مواخذه 

و مجازات شود.
ایــن نماینده مجلــس افزود: 
متأســفانه در حرکت به ســمتی 
هســتیم که برخی می گویند، اگر 
70 میلیون تومان حقوق می گیریم، 
حقمان است و اگر ندهید می رویم 

که این اشرافی گری است.
حاجــی بابایــی تصریح کرد: 
چنین  خصوصی  بخش هــای  در 
چند  اگر  حتــی  دریافتی هایــی 
میلیارد هم باشــد، اشکالی ندارد، 
اما ما از حاکمیت حرف می زنیم و 

بخش های دولتی.
وی گفــت: وقتــی از اختلاف 

هفت برابری حقوق مدیران نسبت 
به حداقل حقوق کارگری صحبت 
کردیــم، تصویب نشــد، 10 برابر 
هــم رای نیــاورد و در نهایت 14 
برابر تصویب شــد که تقریبا هم 
متعادل است، پس حداقل حقوق 
را مشــخص کردیــم و بعد آن را 
14 برابــر افزایش دادیم، تا میزان 
دریافتی مدیران دولتی تعیین شود.
این نماینده مجلس افزود: این 
14 برابر همه چیز را شامل می شود 
و مدیــران دریافتی دیگری جز این 
نخواهند داشت و حتی همین مبلغ 
را باید از طریق فیش حقوقی دریافت 
کنند، در غیر این صورت از یک تا دو 
سال حبس برایشان تعریف می شود.

حاجی بابایی گفت: مردم بدانند 
اگر ســقف دریافتی را 15 میلیون 
تومان تعیین می کنیم، بدان معنا 
نیست که همه مدیران 15 میلیون 

تومان بگیرند.
البتــه  کــرد:  تصریــح  وی 
رئیس جمهــور در برخــی موارد 
خــاص )مدیرانی کــه در مناطق 
محــروم، ویژه و مــرزی( خدمت 
می کنند، اجازه داده تا این رقم از 

یک تا 60 درصد افزایش یابد.
ایــن نماینده مجلس در مورد 
پــاداش پایان خدمــت هم افزود: 
پایان  پاداش  برابری  نســبت 30 

خدمت به حقوق کارکنان به قوت 
خود پا برجاست.

حاجی بابایی در بخش دیگری 
از صحبت هایش به تکلیف دولت 
)وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی( 
مبنی بر کاهش ســاختار اداری تا 
15 درصد اشاره کرد و گفت: این 
تکلیف به معنای تعدیل نیروی کار 
نیست، بلکه 15 درصد از مدیران 
کل و دارایی هــای ســازمان ها و 
وزارتخانه ها باید تعدیل شــود آن 
هم به منظور افزایش بهره وری در 

راستای اقتصاد مقاومتی.
وی افــزود : این شــامل همه 
طبقات مدیریتی به غیر از مدیران 

مدارس می شود.
این نماینده مجلــس با بیان 
اینکه سیســتم بانک ها در برنامه 
ششــم به گونه ای تعریف شده که 
به سمت الکترونیکی شدن بروند، 
گفــت: در حال حاضــر نقدینگی 
کشور هزار و 224 میلیارد تومان 
اســت که 45 درصــد آن در دل 
جامعه مسکوت مانده و چرخشی 
ندارد، گویی تنها سه لیتر از خون 

بدن در حال گردش است.
حاجــی بابایی بــه بی نظمی 
فراوان در رابطــه میان بانک ها و 
وزارتخانه ها اشــاره کــرد و افزود: 
در برنامه ششــم سیاستی تدوین 

شــده که طبق آن همــه بانک ها 
با ابلاغ بانــک مرکزی 29 هر ماه 
حقوق سازمان ها و وزارتخانه ها را 
واریز نمایند و دیگر عقب و جلویی 

شکل نگیرد.
وی خاطر نشــان کــرد: همه 
اجرایی  دســتگاه های  حساب های 
دولت باید به صورت آنلاین در اختیار 
بانک مرکزی قرار گیرد تا ساعت 12 
هر شــب رئیس بانک مرکزی بتواند 

برای پول ها برنامه ریزی کند.
این نماینده مجلــس با بیان 
اینکه اموال بانک مرکزی 90 هزار 
میلیــارد تومان اســت و این رقم 
شامل پول نقد، اوراق و مسکوکات 
می شود، اضافه کرد: متاسفانه این 
ارقام در سطح جامعه شناور است.

حاجی بابایی گفت: وقتی 27 
درصد اســتحکام اقتصاد کشــور 
از چرخه خــارج و نــزد بانک ها 
ســپرده گذاری شود، بانک ها بابت 
ایــن ســپرده ســودی پرداخت 
می کننــد در ازای این ســود باید 
فرمولــی را تعریف کنند که برای 

خودشان هم بصرفد.
وی ادامه داد: اقتصاد مقاومتی 
با رویکرد درون نگری و برون زایی 
بنا دارد که سرمایه گذاری خارجی ها 
در داخل کشــور را توسعه دهد، با 
این شــرط که بعد از پنج سال 70 

درصد از دانش فنی فعالیت آنان به 
داخل کشورمان انتقال یابد.

این نماینده مجلس اضافه کرد: 
در برنامه ششم قرار است جذابیت 
از سمت بانکداری به سمت تولید 
تغییر جهت دهــد، چرا که وقتی 
ســپرده گذاری به منظور سود نزد 
بانک ها انجام شود، هم بانک ها از 
بیــن می روند و هم تولید مملکت 

راکد می ماند.
حاجــی بابایــی در پرداختن 
یارانه ها گفت: بررســی  به مقوله 
کردیم که سال 85، با گران کردن 
حامل های انرژی 87 هزار میلیارد 
تومان درآمد کسب شد که قرار بود، 
از آن میــزان 50 درصد به مردم ، 
30 درصد بــه تولید و 20 درصد 
به دولت تخصیص یابد، اما جالب 
این است که ســهمی به دولت و 
تولید نرســید و این رقم به خزانه 

هم وارد نشد.
او افــزود: ایــن پول توســط 
شرکت ها هزینه شــده بود، البته 
مــن کســی را مقصــر و محکوم 
نمی کنم، زیرا این کار وظیفه دیوان 

محاسبات است.
این نماینده مجلس گفت: اگر 
مبالغی این چنین به مردم، چرخه 
تولید و دولت تعلق می گرفت عالی 

می شد.

در پی عدم مسئولیت پذیری 
مسئولان بانک مرکزی در خصوص 
در  مردم  وضعیت ســپرده های 
موسســه کاســپین، جمعی از 
ســپرده گذاران این موسسه در 

مقابل مجلس تجمع نمودند.  
موسسه کاسپین، مشروط بر ادغام 
با تعاونی اعتباری فرشــتگان و هفت 
موسسه دیگر از شورای پول و اعتبار 

مجوز فعالیت گرفت.
به گزارش فارس، اما فرآیند انتقال 
اموال این موسسات تا این لحظه انجام 
نشده و همین مسئله دلیلی شد برای 
بلاتکلیفی ســپرده گذاران موسســه 
تعاونی های  کاسپین. طبق شنیده ها 
اعتبــاری کــه موظف بــه ادغام در 
کاســپین شــده اند، تمایلی به ادغام 
ندارند. این چالش در کنار مشــکل 
نقدینگی موسسه، ســپرده گذران را 
گرفتار کرده و ماه هاســت تعدادی از 
آنها در مقابل بانک مرکزی و ساختمان 

مرکزی موسسه و روز گذشته هم در 
مقابل ساختمان مجلس تجمع کردند.

اما بر اساس گزارشی که تسنیم 
در این باره داده اســت؛ مشکل این 
ســپرده گذاران در حقیقــت اعتماد 
به مجوزی رســمی اســت که بانک 
مرکــزی آن را صــادر کرده اســت؛ 
مجوزی که بعدهــا رئیس  کل بانک 
مرکزی از ســوءتفاهی شدن آن نزد 

مردم سخن گفت.
اصل ماجرا آنجاست که در اتفاقی 
نادر بانک مرکزی مجوزی را که برای 
تأسیس مؤسسه مالی »مجاز کاسپین« 
ارائه داد و نام این مؤسسه را در لیست 
مؤسسات مجاز خود قید کرده بود، به 
یکباره نا دیده گرفت و مجوزی را که 
صادر کرده بود، مشــروط خواند و با  
این رفتار بســیاری از سپرده گذاران 
مؤسسه مذکور را با احتمال زیان مالی 
و سر درگمی در رابطه با آینده  سرمایه 
و سپرده های شان روبه رو کرده است .

موسســه  کاســپین که در 27 
اسفند ســال1394 با دریافت مجوز 
از بانک مرکزی فعالیت رســمی خود 
را در بــازار پول آغاز کرد بلافاصله در 
تمام ایران و نه فقط در یک اســتان، 
تابلو و مجوز کاسپین را با اطلاع بانک 
مرکزی در شعب خود نصب و شروع 
به اخذ سپرده جدید از مردم کرد. اما 
پس از حدود 9 ماه، دادستان تهران، 
بنا بر گزارش بانک مرکزی، اعلام کرد 
که تعاونی اعتباری فرشتگان منحله 
کــه مهم ترین و بزرگ ترین مجموعه 
موسســه جدید التاســیس کاسپین 
مبلغ 8 هزار میلیارد تومان ســپرده 
اخذ کــرده و به مبلغ 4 هزار میلیارد 
تومان کسری و زیان دارد و دو مدیر 

آن نیز بازداشت شده اند. 
سؤال اصلی مردم و البته رسانه ها 
از بانک مرکزی این اســت که چرا از 
همان ابتدای امر اعــلام نکرد مردم 
در موسسه کاســپین سپرده گذاری 

نکنند و در کنار نام این موسســه در 
ســایت خود درج نکرد که مجوز این 
موسســه مشروط است تا برای مردم 

»سوءتفاهمی ایجاد نشود؟« 
اما در قضیه موسسه اعتباری مجاز 
کاســپین به عنوان پنجمین مؤسسه 
اعتباری مجاز، پای اســتدلال بانک 
به طور کامل چوبین اســت  مرکزی 
و اعتبار مجوزهای آن را زیر ســؤال 
می برد؛ زیرا از قضا موسسه کاسپین از 
بانک مرکزی مجوز داشته اما حدود 3 
ماه است با وجود تجمع های اعتراضی 
سپرده گذاران مسئولان بانک مرکزی 
به اعتراض های ســپرده گذاران توجه 
درخور شأن و مسئولانه نداشته اند و 
صرفا با بازی با کلمات مطالبات به حق 
مردم را بدون پاسخی روشن و صریح 
مواجه نموده اند و البته هیئت مدیره و 
شخص مدیرعامل کاسپین هم پاسخی 

مسئولانه نمی دهند . 
ســؤالی که در این میان مطرح 

می شود این است که اصولا چرا بانک 
مرکزی به چنــد تعاونی اعتبار مثلا 
بحران زده و زیان ده در قالب موسسه ای 
جدید مجوز داده است؟ در صورتی که 
این تعاونی های اعتباری باید ورشکسته 
و متوقف اعلام و تســویه می شدند و 
مطابق قانون تجــارت در تمام اوراق 
خود، در حال تســویه بــودن را ذکر 
می کردند؛ نه اینکــه در قالب جدید 
کاســپین به آنها مجوز اعطا و حدود 
10 ماه پس از تاریخ مجوز ســپرده 
جدیــد اخذ کنند؛  محرز اســت که 
همان 8 تعاونی اعتبار واجد کســری 
و زیان، مؤسســۀ کاسپین را تشکیل 
داده اند و به تبع، بحران خود را به آن 
یعنی به ســپرده گذاران جدید که با 
مشاهده مجوز سپرده گذاری کرده اند 
منتقل می کنند و بنابراین صرفا تغییر 
نامی داده شده و ماهیت آنها در کسر 

و زیان تغییری نمی کند؟ 
اگر بانک مرکزی نمی دانسته که 

تعاونی های منحله، بحران مالی و زیان 
دارند؛ چرا قبل از حسابرســی، مجوز 
ادغــام را صادر کرده اســت؟  نقش 
ذاتی بانک مرکزی به عنوان بالاترین 
نهاد حاکمیتی ناظــر و صادر کننده 

مجوز چیست؟ 
بدون تردید اگر سرنوشت موسسه 
»مجــاز مالــی کاســپین« همانند 
موسســات غیرمجاز رقم بخورد این 
پدیــده تاریخــی خود شــاهدی بر 
بی تدبیــری بــزرگ در دولت تدبیر 
اســت و این گناه بزرگ حق الناس را 
با هیچ ابزاری نظیر مغالطه و سفسطه 
نمی توان توجیه نمود )حداقل نسبت 
به سپرده گذارانی که پس از اخذ مجوز 
ســپرده گذاری کرده اند( از طرفی به 
دلیل خدشــه وارد شــدن به اعتماد 
عمومی میلیون ها مردمی که مستقیم 
و غیرمستقیم با خانواده هایشان در زیر 
آوار این موسسه مالی مجاز کاسپین 

گرفتار شده اند. 

تجمع سپرده گذاران موسسه کاسپین مقابل مجلس

عضو کمیســیون قضایی 
مجلس شورای اسلامی مصوبه 
درباره  دولــت  هیئت  اخیر 
قاچاق کالا و ارز را ناشــی از 
موضوع  به  وزرا  غلــط  نگاه 

قاچاق دانست.
در  پورمختــار  محمدعلــی 
گفت وگــو با فارس با اشــاره به 
مصوبه اخیــر هیئت دولت برای 
دستورالعمل اجرایی تبصره 4 ماده 
18 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
گفت: مواد 1 و 2 این دستورالعمل 
اجرایی خلاف صریح قانون است.

وی تصریــح کرد: تنظیم این 

دســتورالعمل اجرایی که مبارزه 
با قاچاق را محــدود به کالاهای 
خروجــی می کند ناشــی از نگاه 
غلط وزرا به موضوع قاچاق است.

وی بــا بیان اینکه مواد 1 و 2 
دستورالعمل اجرایی روند مبارزه 
با قاچــاق را کنــد خواهد کرد، 
اظهار داشــت: تحت هر شرایطی 
قانــون مهم تر از دســتورالعمل 
اجرایی اســت چرا کــه مجریان 
قانون در آیین نامه، دستورالعمل 
و تصویب نامه در هر صورت اجازه 
ندارنــد قانون را نقــض و مبارزه 
بــا قاچــاق را تنها بــه کالاهای 

خروجی محدود کنند. آنها با این 
عمل مقصود قانون گذار را تغییر 

می دهند.
این نماینــده مجلس با بیان 
اینکه قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز صریح و واضح است و نیازی 
به تفسیر مدیران اجرایی نیست، 
تأکید کرد: هیئــت دولت چون 
اجرای قانــون مصوب مجلس را 
ســخت می بیند برای راحتی کار 
خود اقدام به چنین تفســیری از 

قانون کرده است.
پورمختار با بیان اینکه وظیفه 
مجلس و رئیس آن این است که 

نگذارند این تفســیر نادرست از 
قانون تبدیل به یک رویه شــود، 
این دســتورالعمل  افزود: قاعدتاً 
اجرایی باید جهت بررسی تطبیقی 
با قانون برای رئیس مجلس ارسال 
شود. مواد 1 و 2 این دستورالعمل 
باید اصلاح شــود. حتمــاً ما این 
موضوع را پیگیری می کنیم و به 

همین ترتیب نباید باقی بماند.
و  بهــار  مــردم  نماینــده 
کبودرآهنگ در مجلس در بخش 
دیگری از سخنان خود بیان کرد: 
در این سه ســال و اندی بعد از 
گذشــت تصویب قانون مبارزه با 

قاچــاق کالا و ارز، تصمیم گیری، 
تشــکیل جلســه، پیگیــری و 
هماهنگی درخصوص روند مبارزه 
با قاچاق قابل قبول بوده است اما 
در حوزه اجرا بسیار ضعیف عمل 
کردیم یعنــی در عمل همچنان 
تجارت قاچاق در اقتصاد کشور با 
حجم بالایی در حال جریان است.

کرد:  خاطرنشــان  پورمختار 
اعداد و ارقام بســیار نجومی در 
رابطه با حجم قاچاق بیان شــده 
اســت؛ یکی از ایــن ارقام ادعای 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا است که 
می گوید تاکنون 10 میلیارد دلار 

کاهش قاچاق داشتیم اما تاکنون 
هیچ دلیل و مســتندی برای این 
ادعا ارائه نشده که چگونه قاچاق 
از 25 میلیارد دلار به 15 میلیارد 

دلار در سال رسیده است.
پورمختار در پایان با طرح این 
پرســش که کاهش 10 میلیارد 
دلاری قاچــاق را با کدام منطق 
باید پذیرفت، تصریح کرد: اعداد 
و ارقامی ارائه می شــود که بنده 
قبــول ندارم و صحیح نمی دانم و 
در واقع آنچه قابل مشاهده است 
حرکت آهســته دولت در مبارزه 

عملی با قاچاق است.

تبریزی  کشاورز  جوان  یک 
موفق شده با همکاری همسرش 
سالانه تا 27میلیون تومان سود 
خالص از کشت خیار گلخانه ای 

کسب کند. 
راشد احمدي نژاد، علاوه بر اینکه 
با همســر خود همکار است، رشته 
تحصیلي اش نیز با او یکي اســت و 

هر دو کشاورزي خوانده اند.
راشــد در گلخانه خــود خیار 
پرورش مي دهــد. گلخانه اي که از 
اجاره بهاي بالاي آن گلایه مند است 
و منتظر حمایت دستگاه هاي دولتي 
است تا بتواند گلخانه اي بخرد و از زیر 
بار هزینه سنگین اجاره بهاي گلخانه 

خلاصي یابد.
وي تجربیــات اجرایي و علمي 
مختلفي نیز داشــته است. 2 سال 

مدیریــت در گلخانه هــاي پرورش 
صیفي جــات به روش هــاي خاکي 
و هیدروپونیــک، عضویت در نظام 
مهندسي کشاورزي و منابع طبیعي 
استان آذربایجان شرقي، عضویت در 
انجمن علوم خاک ایران و همچنین 
عضویت در انجمن علوم زراعت ایران 

در کارنامه او به چشم مي خورد.
20 میلیــون تومــان به کمک 
بســیج ســازندگي وام گرفته و در 
گلخانه هزار متري اش از سیســتم 
آبیاري قطره اي اســتفاده مي کند. 
احمدي نژاد نیز بــه مانند خیلي از 
کارشناســان نگــران و دغدغه مند 
بحران کم آبي کشور است و مي گوید: 
اگر مدیریت صحیح مصرف آب در 
کشور نهادینه شــود، هم مي توان 
میزان تولیــد محصولات را افزایش 

داد و هم تا حــد زیادي به کاهش 
مصرف آب کمک کرد.

او دو بار در ســال کشت خیار 
مي کند. قیمت حــدودي هر کیلو 
خیــار براي خریــدار عمده 2000 
تومان اســت که بین 700 تا 900 
تومان آن ســود اســت و آنطور که 
مي گوید ســالانه بیــن 25 تا 27 
میلیون تومان ســود خالص از کار 

گلخانــه عایدش مي شــود. پدر و 
همسرش در کارهاي گلخانه کمکش 
مي کنند. پدرش بازنشسته آموزش و 
پرورش و همسرش نیز فارغ التحصیل 

رشته کشاورزي است.
او مي گوید با اینکــه کار تولید 
زحمت فــراوان دارد، امــا به دلیل 
علاقه اي که به این کار دارد، هیچگاه 
خســته و کلافه نمي شود و پول این 

کار همیشــه برایش برکت داشــته 
اســت؛ برکتي که از نظــر او در کار 
پشت میزنشیني و اداري وجود ندارد.

از  خیلــي  ماننــد  نیــز  او 
اشــتغال آفرینان معتقد اســت که 
بانک ها باید مداراي بیشتري با آنها 
به خرج دهند و به وام هایشان تنفس 
بیشــتري دهند. راشد احمدي نژاد 
مي گوید که در تبریز، یعني شــهر 
محل زندگي و کارش، به دلیل اینکه 
هوا سرد اســت، تولید محصولاتي 
مانند توت فرنگي و موز در گلخانه که 
احتیاج به هواي گرم دارد، به دلیل 
بالا بودن هزینه تنظیم دماي گلخانه، 
پر هزینه و غیر سودآور است و خیار 
مناسب ترین محصول گلخانه اي براي 

این استان است.
دوره اول کشتش از اوایل اسفند 

شــروع مي شــود و تا مرداد ادامه 
مي یابد و دوره دوم نیز از شهریور تا 
آذر و در دو ماه دي و بهمن به علت 
سردي هوا، به گلخانه اش استراحت 
مي دهد. او خیارهایش را بر اســاس 
کیفیت و اندازه به سه دسته تقسیم 
مي کند و کار تقسیم کردن خیارها 
در گلخانه خودش انجام مي شود و هر 
کدام از این دسته ها را به قیمت هاي 
متفاوت به خریداران عمده مي دهد.

راشــد احمدي نژاد نیــز مانند 
خیلــي از مردم قبول دارد که طعم 
و مــزه خیار بوتــه اي متفاوت تر و 
بهتــر از خیــار درختي اســت. اما 
مي گوید: خیــار درختي گلخانه ما 
به این علت که اســتفاده از کود را 
به حداقل رسانده ایم، مزه اي مشابه 

خیار بوته اي دارد.

یک کشاورز با کمک بسیج سازندگی بدست آورد

سود سالانه 27میلیونی از کشت خیار گلخانه ای

به دلیل افزایش قیمت رخ داد

کاهش 30 درصدی تقاضا 
برای خرید گوشت

معاون شرکت بازرگانی دولتی اعلام کرد

واردات 5 هزار تن کره از 3 کشور اروپایی

یک کارشناس بازار سرمایه:

بورس در رکود است

معاون شرکت بازرگانی دولتی با اشاره به مصوبه تزریق پنج هزار تن 
کره به بازار گفت: پس از مصوبه ستاد تنظیم بازار، سفارش واردات کره 

از کشورهای آلمان، دانمارک و هلند را داده ایم.
به گزارش خبرگزاری فارس، کارگروه تنظیم بازار برای تنظیم بازار شب عید 
به شرکت بازرگانی دولتی مأموریت داده تا پنج هزار تن کره با قیمت مصوب وارد 
و به بازار توزیع کند. حسن عباسی معروفان، معاون شرکت بازرگانی دولتی اظهار 
کرد: پس از مصوبه ســتاد تنظیم بازار، سفارش واردات کره از کشورهای اروپایی 
از جمله آلمان، دانمارک و هلند را داده ایم که بخشــی از آن وارد کشور و پس از 

بسته بندی توزیع شده و بخشی دیگر در راه است.
وی با بیان اینکه سالانه 40 هزار تن کره در کشور مصرف می شود افزود: به 
دلیل شرایط خاص نگهداری و تولید در هر پارتی سفارش به کشورهای اروپایی 

100 تا 200 تن کره وارد می شود.
معاون شرکت بازرگانی دولتی ادامه داد: با توجه به تعطیلی سال نو میلادی و 
محدودیت تولید در شرکت های اروپایی، قیمت کره در یکی دو ماه اخیر افزایش 
یافت که آرام آرام رو به کاهش و ثبات است و اکنون کره 50 گرمی 1500 تومان 

و کره 100 گرمی 2900 تومان باید توزیع شود.
عباسی معروفان درباره توزیع برنج هندی و اروگوئه ای و شکر براساس مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار گفت: توزیع و تنظیم برنج داخلــی برعهده بنگاه های بخش 
خصوصی اســت. اما با شــرکت بازرگانی دولتی از طریــق واردات برنج هندی و 
اروگوئه ذخایر استراتژی خود را تنظیم کرده و در مواقع نیاز برای تنظیم قیمت 

وارد بازار می کنیم.
معاون شرکت بازرگانی دولتی در مورد قیمت برنج توزیعی در فروشگاه های 
زنجیــره ای نیز تصریح کــرد: هر کیلو برنج هندی »درجه یک 1121« به قیمت 
3500 تومان به فروشگاه ها و با احتساب قیمت جابه جایی و توزیع هر کیلو 3800 
تومان به مصرف کننده باید عرضه شود. همچنین هر کیلو برنج قاره آمریکا 2400 

تومان به فروشگاه ها و 2700 تومان به مصرف کننده عرضه می شود.
عباسی معروفان همچنین در مورد توزیع شکر در بازار گفت: با توجه به افزایش 
تولید شکر داخلی از محل چغندرقند و نیشکر امسال بیش از یک میلیون و 600 
هزار تن از محل داخل تأمین شده و مابقی نیز از محل تصفیه شکر خام وارداتی 
است که مشکلی در تأمین شکر نداریم و در بسته بندی های یک تا سه کیلوگرمی 

بنا به درخواست فروشگاه ها عرضه می شود.
وی در مورد قیمت شــکر خاطرنشــان کرد: هم اکنون قیمت هر کیلو شکر 
در کارخانه و انبارها به صورت فله ای 2520 تومان اســت که باید 2855 تومان 
در بازار به فروش برســد که با احتســاب هزینه بسته بندی نباید بیش از کیلویی 

3200 تومان باشد.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: وضعیت بازار سرمایه همانند اقتصاد 
در شرایط رکودی بسر می برد.

ابراهیم خلیلی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم با بیان این که وضعیت بازار 
ســرمایه همانند اقتصاد در شرایط رکودی بسر می برد اظهار کرد: در این شرایط 
به سهامداران پیشنهاد می شود با دید بلندمدت به حفظ و حضور نقدینگی خود 

در بورس اقدام کنند.
این کارشــناس بازار سرمایه افزود: بازار سهام به صورت سنتی و معمول در 
روزهای پایانی ســال با کمبود نقدینگی مواجه می شود که یکی از دلایل آن این 
است که صندوق ها به سبب موضوعاتی چون پرداخت عیدی، تزریق نقدینگی به 

بازار سرمایه را با مشکل مواجه می کنند.
خلیلی تصریح کرد: بر این اســاس پیش بینی می شــود تا نیمه اسفند ماه، 
حقوقی ها برای تامین منابع مورد نیاز خود در بورس همچنان عرضه  کننده باشند 

و پس از آن از فشار فروش سهام توسط آنها کاسته شود.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به شرایط گروه بانکی در بازار سهام اضافه 
کرد: شرکت های این صنعت به دلیل الزام بانک مرکزی به شفاف سازی از شرایط 
مناســبی در زمان بازگشایی برخوردار نبودند. با این حال به نظر می رسد شرایط 
منفی حاکم بر این گروه در بورس موقتی و گذرا باشــد و با توجه به ویژگی های 
این صنعت بزرگ مانند نقدشــوندگی و ارزش بازار، رفته رفته شرکت های بانکی 

مورد اقبال بازار قرار بگیرند.

رئیس سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی گفت: برای 
صنایع  و  معدن  بخش  توســعه 
نیازمند ســرمایه گذاری  معدنی 

50 میلیارد دلاری هستیم.
مهــدی کرباســیان در همایش 
آشنایی با فرصت های همکاری معدنی 
ایران و فنلاند اظهار داشت: در ایران 
68 نوع ماده معدنــی وجود دارد که 

باید در جهت فعال ســازی بیشتر این 
ذخایر تلاش کنیم. 

رئیس ایمیدرو ادامه داد: آمادگی 
بــا شــرکت های فنلاندی  همکاری  
را داریــم و در زمینــه فعالیت هــای 
تحقیقاتی نیز تفاهم نامه ای با سازمان 
زمین شناسی فنلاند منعقد شده است. 
وی با اشــاره به وجود 250 هزار 
کیلومتــر مربع پهنــه معدنی برای 

اکتشــاف در ایران، گفت: این مسئله 
فرصت مناســبی را برای شرکت های 
ایرانــی و فنلانــدی فراهم می کند تا 
در زمینه اکتشاف با یکدیگر همکاری 

کنند. 
بازار  اینکــه  با بیان  کرباســیان 
450 میلیون نفری حوزه خاورمیانه، 
امکان صادرات از طریق خلیج فارس و 
دریای عمان را فراهم می کند، افزود: 

پروژه هایی در زمینه سنگ  آهن، مس و 
غیره داریم که سرمایه گذاران فنلاندی 

می توانند در این زمینه فعال شوند. 
به گزارش فــارس، میکا نوکانن، 
مدیر سازمان زمین شناسی فنلاند نیز 
در این همایش با اشــاره به همکاری 
این ســازمان با بخش زمین شناسی و 
معدن ایران، گفت: باید انگیزه بیشتری 
برای سرمایه گذاران خارجی در ایران 

فراهم شود.
وی ادامه داد: سازمان زمین شناسی 
فنلاند در ایران بســیار فعال است و 
می توانیم اطلاعات خوبی را به طرف 
ایرانــی ارائه کنیم تا وارد فعالیت های 

حفاری شوند. 
پتــری پلتونن، قائــم مقام وزیر 
اقتصاد و کار فنلاند نیز در این همایش 
با بیان اینکه دو کشور پتانسیل بالایی 

برای همکاری های معدنی دارند، گفت: 
می توانیم تکنولوژی های ســبز و نو را 
بــه ایران ارائه کنیم که باعث افزایش 

بهره وری می شود.
وی با بیان اینکه وزیر نیروی ایران 
در ماه مارس به فنلاند ســفر خواهد 
کــرد، گفت: در این ســفر می توانیم 
مسائل معدنی را نیز مطرح و پیگیری 

کنیم.

رئیس ایمیدرو خبر داد

نیاز 50 میلیارد دلاری کشور به سرمایه گذاری  در معدن و صنایع معدنی


